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Proměna krajské nemocnice



M21 / 21 zpráv z Jednadvacítky

   19. Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně pracuje  
              na novém centru digitalizace a moderním  
              multimediálním studiu. Sloužit bude nejen  
              pro výuku a dočká se nejmodernějšího  
              vybavení a technologií. Využijí jej přede- 
              vším studenti Fakulty multimediálních  
              komunikací. 

   2. Zaměstnanci Krajského úřadu Zlínského  
          kraje plánují na 6. dubna velký jarní úklid okolí  
          hradu Lukova. Zapojí se tak do akce Ukliďme  
          svět, kterou již potřicáté organizuje Český  
          svaz ochránců přírody. Přiložit ruku k dílu  
          mohou i další dobrovolníci, sraz účastníků je  
          v 9 hodin na parkovišti pod hradem.

   3. Blíží se start Květnové výzvy Do práce na  
           kole. Zapojte se i vy a udělejte něco pro sebe  
           i životní prostředí. Sestavte tým a po celý  
           květen se dopravujte do práce na kole, na  
           koloběžce, kolečkových bruslích pěšky nebo  
           poklusem. Prostě jakkoliv bezmotorově.

   4. Tříletý Gasparini se stal Koněm roku 2022.  
           Hřebec narozený v Napajedlích, trénovaný  
           a ustájený ve Slušovicích, je po dlouhých  
           22 letech prvním koněm z českých chovů,  
           který získal toto prestižní ocenění. Je živým  
           důkazem, že podpora dostihového sportu  
           ve Slušovicích má smysl.

   13. Památky ve Zlínském kraji se chystají po  
             zimě opět otevřít své brány návštěvníkům.  
             Už od 1. března je možné vyrazit na prohlídku  
             zámku Buchlovice a přilehlého parku.  
             V sobotu 1. dubna přivítá první turisty této  
             sezóny hrad Buchlov a zámek ve Vizovicích. 

   5. Moderní turnikety ze Zlína pomáhají  
           v nejvyšší budově Evropské unie. Zařízení  
           od zlínské společnosti COMINFO slouží  
           k provozu Varso Tower ve Varšavě. Stavba             
           v polské metropoli svojí výškou 310 metrů  
           překonala i mrakodrapy ve Frankfurtu nad  
           Mohanem, Miláně nebo Paříži.

   6. Konference Cestovní ruch ve Zlínském kraji 
           2023 se uskutečnila ve čtvrtek 2. března  
           v Interhotelu Zlín. Zúčastnilo se jí více než  
           120 profesionálů, zástupců organizací  
           a médií. Mezi hlavní hostující řečníky patřili  
           ekonom Petr Zahradník, uznávaná expertka  
           na komunikaci v cestovním ruchu Eva  
           Frindtová nebo odborník na sběr statistických  
           dat Tomáš Kravka.

   8. Lodičky, které si obula první dáma Eva  
           Pavlová na inauguraci prezidenta Petra  
           Pavla, pocházejí ze Zlína. Stejně jako krémové  
           psaníčko. Autorem je mladý úspěšný  
           designér z Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně,  
           Oldrich Voyta. Spolupráce vznikla díky  
           oděvní návrhářce a stylistce první dámy  
           Štěpánce Pivcové, která umělce doporučila.

   16. V zimním období nechal Zlínský kraj  
             sledovat kvalitu ovzduší v Huštěnovicích.  
             Ty zatěžuje tranzitní doprava a zároveň  
             nemalá část obyvatel topí tuhými palivy.  
             Po dokončení rychlostní komunikace D55,  
             která má dopravu z obce odklonit, kraj  
             plánuje měření zopakovat. Na základě  
             srovnání navrhne účinná opatření, 
             jak emise škodlivin snížit.

   21. Zlínský kraj bude partnerem Národní  
              putovní výstavy Má vlast cestami proměn.  
              Výstava představuje na mnoha místech  
              České republiky výrazné proměny v krajích  
              – nově opravené či znovuoživené stavby,  
              objekty nebo prostranství. Proměny hodnotí  
              každý rok veřejnost a odborná porota.

   20. Ve zlínské zoo dokončili první etapu zcela  
               nové části nazvané Karibuni. Patří slonům,  
               kteří kromě venkovních výběhů získali  
               i nové vnitřní ustájení. Je jedno ze tří nej- 
               větších na světě, srovnatelná jsou pouze  
               ve dvou zahradách ve Spojených státech  
               amerických. 

   12. Krajské dožínky v Kroměříži a TOP Víno  
             Slovácka v Polešovicích se i letos budou  
             konat s podporou Zlínského kraje. Na uspo- 
             řádání obou oblíbených akcí, které pomá- 
             hají propagovat zemědělství a potravinářství  
             našeho regionu, přispěje kraj půl milionem  
             korun. Obě se uskuteční v sobotu 19. srpna. 

   15. Téměř 1,5 milionu korun rozdělil vloni  
              Zlínský kraj z programu na podporu  
              včelařství. Je to o 400 tisíc korun víc než  
              v roce předchozím. Příspěvek určený na  
              nákup vybavení, osiva či sazenic medo- 
              nosných rostlin zamířil k 127 včelařům. 
              Kraj je podpoří i letos.

   17. Nové chráněné bydlení v Bystřici pod  
              Hostýnem přivítá své obyvatele v květnu.  
              Do upraveného rodinného domu se nastě- 
              hují klienti z Domova pro osoby se zdravot- 
              ním postižením Javorník v sousedním  
              Chvalčově. Po zabydlení budou klienti  
              moct s podporou pečovatelek žít běžným  
              způsobem života.

   10. Kraj podpoří úpravu bílé stopy více než  
              1 milionem korun. Dotace je určená na  
              servis, pohonné hmoty a provozní kapaliny  
              do sněžných vozidel, která slouží k úpravě  
              běžeckých lyžařských tras, nebo na  
              pořízení GPS zařízení.

   18. Kdyby tisíc kraslic, tento název nese  
              výstava galerie Turistického centra  
              Velehrad. Je však lehce zavádějící, vysta- 
              vených kraslic je zde k vidění ještě o pět  
              stovek více. Na výstavu ozdobených 
              vaječných skořápek můžete vyrazit  
              až do 16. dubna.

   1. Celkem 165 milionů korun získá Zlínský kraj  
          na vybudování dvou kulturních a kreativních  
          center. Ta vzniknou v Čiperově vile ve Zlíně  
          a ve Hvězdárně Valašské Meziříčí. Na oba  
          projekty kraj získal dotace z Evropské unie  
          prostřednictvím Národního plánu obnovy.

   9. Výstavbu fotovoltaických elektráren na  
           sedmi výjezdových základnách Zdravotnické  
           záchranné služby a také ve vybraných orga- 
           nizacích sociální péče plánuje Zlínský kraj.  
           Cílem je snížit náklady na energie krajských  
           příspěvkových organizací.

   7. V Baťově mrakodrapu zasedala 2. března  
           krajská tripartita. Zástupci kraje, zaměstna- 
           vatelů a odborů si vyměnili informace  
           o přípravě rekonstrukce Krajské nemocnice  
           T. Bati, stavu krajských financí a o situaci  
           na trhu práce. V letošním roce má kraj  
           vůbec nejnižší nezaměstnanost  
           v České republice.
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   11. Mužské florbalové mužstvo Zlín Lions slaví  
             historický úspěch. V příští sezoně bude  
             vůbec poprvé hrát třetí nejvyšší soutěž  
             u nás – Národní ligu. V rozhodujícím kole  
             play-up o postup si lvi poradili s Kutnou  
             Horou v poměru 3:0 na zápasy.

   14. Odborníci dokončili restaurování  
              Sněmovního sálu v kroměřížském zámku,  
              který je památkou UNESCO. Znovu přístupný 
              je od 31. března, kdy byla na zámku zahájena                       
             turistická sezona. Otevřena je i zrekonstruo- 
             vaná zámecká obrazárna.
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Na samém konci druhé světové války 
se na Valašsku odehrála děsivá od-
veta nacistů za pomoc partyzánům. 
Každoročně se zde konají vzpomín-
kové akce, které mají tragické udá-
losti připomenout. Letos se první 
z nich uskuteční v sobotu 22. dubna 
od 10 hodin v Leskovci u Juříčkova 
Mlýna. Od 14 hodin pak bude následo-
vat pietní akt u obecního úřadu v Prlo-
vě. O den později, v neděli 23. dubna 
od 10:30 hodin uctí památku obětí na 
Vařákových Pasekách. Vzpomínková 
akce u památníku na Ploštině se bude 
konat také v neděli 23. dubna, a to od 
13:30 hodin.⬛

Vedení Zlínského kraje zavítalo ve 
středu 8. března do Bystřice pod Hos-
týnem. Se zástupci města a starosty 
okolních obcí projednali krajští radní 
v tamním Společenském domě Sušil 
řadu témat. Diskutovalo se například 
o podpoře malých obchodů na vesni-
cích, dopravě a dostupnosti přímých 
spojů do velkých měst, zlepšení slu-
žeb v oblasti cykloturistiky či odpa-
dovém hospodářství. Odpoledne se 
vedení kraje setkalo také s místními 
podnikateli a navštívilo strojírenskou 
firmu WASHINA engineering, s.r.o., 
která se zabývá výrobou dílců pro 
různá odvětví průmyslu.⬛

Částku 1,760 miliardy korun obdrží od 
státu prostřednictvím krajského úřa-
du poskytovatele sociálních služeb 
ve Zlínském kraji na zajištění svého 
letošního provozu. Dalších 124 mi-
lionů na rozvoj sociálních služeb dá 
v tomto roce Zlínský kraj přímo ze 
svých zdrojů. Kraj se společně s ob-
cemi zaměřuje zejména na posílení 
terénních služeb. „Pokud se nic mi-
mořádného nestane, bude letošní rok 
ohledně zajištění fungování sociál-
ních služeb ve Zlínském kraji dobrý,“ 
ujistila statutární náměstkyně hejt-
mana Hana Ančincová, zodpovědná 
za sociální oblast.⬛

Hejtman Radim Holiš navštívil 21. 
března areál ve Vrběticích na Zlínsku. 
V doprovodu zástupců Vojenského 
technického ústavu si společně se 
starosty okolních obcí prohlédl pro-
story určené k budoucí výrobě graná-
tů a sklady materiálu. „Nejdůležitější 
je pro nás bezpečnost našich obyva-
tel. Spolu se starosty budeme poža-
dovat provedení hloubkového pyro-
technického průzkumu za hranicemi 
areálu a trvat na tom, aby bylo území 
vyčištěno a lidé mohli na svých po-
zemcích obnovit těžbu dřeva a uží-
vat je. Přímo na místo pozveme mi-
nistryni obrany,“ uvedl Radim Holiš.⬛

Pietní akty připomenou 
oběti války na Valašsku 
Vladimír Dostálek Jan VandíkSoňa Ličková Soňa Ličková

V Bystřici pod Hostýnem 
se konal Hejtmanský den

Financování sociálních 
služeb v kraji je zajištěno

Hejtman se starosty na-
vštívili areál ve Vrběticích

Srdcem areálu je nové návštěvnické 
centrum

Středobodem celého areálu je nové návštěv-
nické centrum, které vzniklo na místě bývalého 
amfiteátru. Jde o unikátní stavbu ve tvaru elipsy, 
zapuštěnou do terénu tak, aby s ním splývala 
a co nejméně rušila pohled do okolní přírody. 
Uvnitř na návštěvníka čeká nesmírně silný záži-
tek v expozici Tragédie na Ploštině, která beze 
zbytku naplňuje představy o muzejnictví 21. 
století. „Okamžik vypálení osady je především 
kvůli absenci autentických předmětů pojednán 
minimalisticky. Dostatečně emotivní a vypo-
vídající jsou ale samotné fotografie vypále-
ných stavení, na kterých vidíme torza topenišť 
nebo ohořelé zemědělské stroje. Pieta vrcholí 
v prostoru ticha a v sálu se jmény a fotogra-
fiemi všech obětí, které jsou vyobrazeny na 
světelných sloupech,“ říká Pavel Hrubec, ředitel 
Muzea jihovýchodní Moravy ve Zlíně.

Dům č.p. 23 představuje dobové  
bydlení

V jednom ze stavení, která byla vybudována 
poblíž vypálené osady už v roce 1947, se dnes 
nachází expozice Nová Ploština. Panelovou 
výstavu o osudech Ploštiny po druhé světové 
válce doplňuje část představující tehdejší byd-
lení, která díky dobovému vybavení působí 

velmi autenticky. Je tu také prostor k promí-
tání, pro edukační programy, přednášky, kon-
certy, výstavy. Součástí domu je i stodola kre-
ativně uzpůsobená tak, že je možné ji citlivě 
propojit s plenérem.

Původní památník byl zrekonstruován

Pod dohledem památkářů byl kompletně 
očištěn povrch monumentu památníku, 
který zde vznikl už v roce 1975 podle návrhu 
architekta Šebestiána Zeliny a je na seznamu 
národních kulturních památek. Vyvýšené 
místo uprostřed památníku je pokryto novou 
dlažbou, okolí má novou zpevněnou plochu  
s vyztuženým podložím, původní pískovcová 
dlažba byla vyměněna za žulovou.⬛

Otevírací doba památníku Ploština
květen–září: úterý–neděle / 10–17 hod. 

duben, říjen: sobota–neděle / 10–17 hod.   
ostatní dny na objednávku

Areál Ploštiny návštěvníkům přibližuje nejen 
průběh tragédie a její dopad na život regionu  
v dalších desetiletích, ale také to, jak tato 
osada žila před válkou. Investorem obnovy 
a rozšíření památníku za 151 milionů korun 
byl Zlínský kraj, realizátorem Muzeum jihový-
chodní Moravy ve Zlíně, které je krajskou pří-
spěvkovou organizací. 

„Jde o poslední ze čtyř velkých dokonče-
ných investičních akcí Zlínského kraje v kul-
tuře, na něž jsme celkově získali 380 milionů 
korun z evropských fondů. Z Ploštiny se poda-
řilo vytvořit působivé a důstojné místo a já 
děkuji všem, kdo se na tom podíleli,“ řekl hejt-
man Radim Holiš.  

Posláním památníku je péče o trvalé ucho-
vání vzpomínky na vyhlazení osady a krutý 
osud jejích občanů. „Je dobře, že se na ploš-
tinskou tragédii nezapomíná a obnovený 
památník ji bude provždy připomínat příštím 
generacím. Věřím, že se stane vyhledávaným 
místem pro školy a pomůže jim více přiblížit 
výklad dějin dvacátého století,“ uvedla Zuzana 
Fišerová, radní Zlínského kraje pro kulturu  
a školství.

Areál Ploštiny tvoří po obnově tři objekty 
spojené stezkami, které jsou krajinářsky upra-
veny a opatřeny informačními tabulemi.

Obnovený památník na Ploštině přivítá 
v dubnu první návštěvníky

Jan Vandík, foto: Otakar Hofr

Na novou unikátní expozici se mohou těšit 
návštěvníci Národního kulturního památníku  
na Ploštině. Veřejnosti se poprvé otevře  
v neděli 23. dubna, kdy se zde uskuteční 
pietní akt. Památník připomíná osud zdejší  
pasekářské osady, kde nacisté na sklonku 
druhé světové války povraždili 24 pasekářů  
a do základů ji vypálili. 



autor: Jan Vandík, foto: Jan Salač, archiv Zlínského kraje

Cestovní ruch byl jednou z oblastí velmi citelně zasažených pandemií koronaviru  
a souvisejícím lockdownem. Podařilo se jej ve Zlínském znovu nastartovat a našli  
si sem návštěvníci odjinud opět cestu? Které turistické cíle patří v našem kraji  
k nejoblíbenějším? A mění se nějak preference jeho návštěvníků? Na tyto i další  
otázky odpovídá v rozhovoru pro Magazín21 náměstek hejtmana Lubomír Traub,  
zodpovědný za cestovní ruch a strategický rozvoj. 

Trendy v cestovním ruchu se rychle mění, 
musíme s nimi držet krok
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Pane náměstku, covidová pandemie s sebou 
přinesla útlum v mnoha oblastech včetně ces-
tovního ruchu. Jak jsme na tom ve Zlínském 
kraji? Podařilo se u nás turismus oživit?

Na základě statistických údajů, které máme 
k dispozici, se výsledky počtu ubytovaných 
hostů i počty přenocování liší od roku 2019 
pouze o jediný procentní bod. Jedná se, samo-
zřejmě, především o domácí rezidenty. Počet 
hostů ze zahraničí je prozatím nízký, jsou to 
především návštěvníci ze Slovenska. Velký 
potenciál vidíme do budoucna také v Polsku.

Lze pozorovat nějaké obecné trendy ve vývoji 
cestovního ruchu? Mění se nějak požadavky  
a představy lidí o ideálně strávené dovolené?

Stejně jako vyspěly služby v cestovním 
ruchu ve Zlínském kraji, vyspěli i jejich uži-
vatelé. Mnozí z nich si rádi za kvalitu připlatí. 
Raději svůj pobyt zkrátí, ale chtějí si jej užít. 
Je ale nutné počítat také s tím, že jiná skupina 
bude naopak zvažovat, na čem v domácím roz-
počtu ušetří, a cestování může být právě tímto 
zdrojem úspor. Ekonomické prognózy zasáhly 
velkou část populace, a to také ovlivňuje způ-
sob nákupu pobytů. Vzhledem k nejisté době si 
návštěvníci zvykli nakupovat spíše na poslední 
chvíli, i když je to někdy stojí o trochu více.

Které cíle ve Zlínském kraji se u návštěvníků 
aktuálně těší největší oblibě?

Jsou to tradičně naše TOP cíle jako Zoo Zlín, 
Valašské muzeum v přírodě, Arcibiskupský 
zámek v Kroměříži, Živá voda v Modré a další. 
Nicméně po období koronaviru se, zejména  
u mladších věkových kategorií a rodin, pro-
jevil větší zájem o zdravý životní styl, trávení 
volného času v přírodě a o udržitelný cestovní 
ruch. Také proto vedle tradičních míst, kde se 
dá počítat s velkou kumulací osob, propagu-
jeme i méně známé turistické cíle. Rovněž 
stále rozšiřujeme nabídky pro aktivní trávení 
volného času v zimním i letním období. Trendy 
v cestovním ruchu se rychle mění a my s nimi 
musíme držet krok.

Jedním z velkých témat v oblasti turismu je 
Cyrilometodějská stezka. Jak pokračuje spo-
lupráce na jejím dalším rozvoji a rozšiřování?

Od okamžiku, kdy byla v roce 2021 Cyrilome-
todějská stezka certifikována a zařazena mezi 
kulturní stezky Rady Evropy, jsme opět udělali 
další kroky k jejímu rozvoji. Uspořádali jsme 
na toto téma ve Zlíně mezinárodní konferenci. 
Zpracovali jsme mezinárodní strategii rozvoje 
stezky a nyní pracujeme na národní strate-
gii. Významně jsme pokračovali v rozšiřování 
mezinárodních vztahů. 

Můžete prosím uvést konkrétní příklad?
Zúčastnili jsme se akademie kulturních ste-

zek ve Francii, prezentovali jsme se výstavou 
v sídle Evropského parlamentu ve Štrasburku, 
podepsali jsme memorandum s Evropskou 
asociací Via Francigena v Itálii a také s bazi-
likou sv. Praxedy a s bazilikou sv. Klimenta 
v Římě. Byli jsme také přítomni putování Vele-
hrad – Nitra i svědky tamních Pribinových 
slavností, navázali jsme aktivní spolupráci  
s městem a regionem Aquileia. Tím ale naše 

aktivity nekončí. Velkým tématem je pro nej-
bližší budoucnost zintenzivnění spolupráce  
s Řeckem, konkrétně městem Soluň, původ-
ním domovem našich věrozvěstů. 

Jak se daří rozšiřovat trasy Cyrilometodějské 
stezky?

Podařilo se nám vyznačit nové trasy, napří-
klad ze Svatého Kopečku u Olomouce na 
Velehrad, a plánujeme další. Jednáme také  
o rozšíření naší stezky z Moravskoslezského 
kraje do Krakova. Poutní turismus zcela odpo-
vídá novým trendům udržitelného cestovního 
ruchu, ať už v pojetí duchovního turismu nebo 
současnou častou potřebou duševního klidu 
a pobytu v přírodě či poznávání kulturních 
hodnot.

Co dalšího Zlínský kraj v oblasti cestovního 
ruchu chystá?

Zlínský kraj napomáhá budování dalších 
turistických cílů, jimž následně budeme pomá-
hat také s propagací. Jde například o záslužnou 
aktivitu Lázní Luhačovice, společnosti, která 
aktuálně buduje a vlastně už dokončuje zásadní 
rekonstrukci Vodoléčebného ústavu a Říč-
ních lázní, kde vzniknou i expozice věnované 
Dušanu Jurkovičovi či Leoši Janáčkovi. Chci 
však připomenout i turistický cíl s významnou 
pietní a edukativní hodnotou, kterým je zre-
konstruovaný památník na Ploštině. Byl bych 
rád, kdyby se také podařilo podpořit vznik velké 
podzemní expozice pod názvem Klenotnice 
Velké Moravy v Archeoskanzenu Modrá, která 
představí nejvýznamnější šperky z celé střední 
Evropy z doby Velké Moravy. Pozornost však 

budeme věnovat i dalším počinům. Z konkrét-
ních nadčasových projektů budí zájem napří-
klad zvažovaná rekonstrukce a zpřístupnění 
vily cestovatele Miroslava Zikmunda.

V Radě Zlínského kraje máte na starosti také 
strategický rozvoj. Zde je zásadním projektem 
Strategická průmyslová zóna Holešov. Jak se ji 
daří obsazovat investory?

Jsem rád, že se obsazování investorů do 
Strategické průmyslové zóny Holešov podařilo 
rozhýbat. V posledních dvou letech se sem daří 
umisťovat menší a střední investory, kteří mají 
zájem podnikat v této lokalitě. Jen za poslední 
rok jsme oficiálně uvítali čtyři investory, další 
firmy jsou v různých fázích povolovacích 
řízení. Zóna je připravena na příchod nových 
investorů. 

Jaké plány máte s holešovskou zónou do 
budoucna?

Naše kroky se nyní obracejí zejména k dal-
šímu budování vnitřní infrastruktury. Díky 
jejímu rozšíření dojde k navýšení počtu 
pozemků, na kterých budou moci letos vstu-
pující investoři zahájit svou výstavbu. Několik 
investorů plánuje začít s výstavbou už teď na 
jaře. Z mého pohledu bude letošek rokem vel-
kých výzev. Firmy, a nejen ty, se budou muset 
adaptovat na nové prostředí zvýšených cen  
a částečné nejistoty. Je důležité, aby měly při 
své expanzi, která se běžně vyšplhá na desítky 
až stovky milionů korun, za zády takového 
partnera, na kterého se budou moci spoleh-
nout. A tím Strategická průmyslová zóna Hole-
šov rozhodně je.⬛

Lubomír Traub přebírá v Lublani mezinárodní cenu BIG SEE pro Cyrilometodějskou stezku
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Už za dva roky začne ve zlínské  
nemocnici stavba nové porod-
nice. O tři roky později pak 
výstavba hlavní budovy, tedy 
pavilonu urgentní medicíny. 

Postup modernizace areálu Krajské nemoc-
nice T. Bati ve Zlíně představily v závěru února 
Rada Zlínského kraje a vedení nemocnice. 
Plán rozvoje vyvrcholí na přelomu let 2027  
a 2028 výstavbou nového centrálního pavi-
lonu. Tomu budou předcházet významné 
investice, které povedou k celkovému omla-
zení areálu a vytvoření kvalitního zázemí pro 
pacienty i zaměstnance.

„Nová centrální budova je navržena uni-
verzálně a variabilně s možností další pří-
stavby. To platí pro celý koncept modernizace 
Baťovky. Díky tomu můžeme nemocnici v dal-
ších letech dál rozvíjet a pružně reagovat na 
vývoj zdravotnictví a potřeby pacientů. V této 
nejisté době jsme zvolili variantu, na kterou 
máme dostatečné zdroje, vyřeší nám omeze-
nou kapacitu prostoru areálu a má perspek-
tivu do budoucna,“ uvedl k plánu modernizace 
hejtman Radim Holiš. 

V následujících čtyřech letech bude KNTB 
a Zlínský kraj s pomocí zdrojů z evropských 
fondů investovat do areálu nemocnice přes 
2 miliardy korun. „Máme připraven reálný 
plán, který kromě výstavby nového pavi-
lonu urgentní medicíny zahrnuje také nevy-
hnutelné řešení technického stavu budov  
a modernizaci stávajících oddělení. Současně 
s tím budeme areál připravovat na výstavbu 
nového srdce nemocnice. Už koncem loň-
ského roku jsme opravili interní JIP, letos nás 
toho čeká opravdu hodně,“ vysvětlil předseda 
představenstva KNTB Jan Hrdý s tím, že aktu-
álně probíhá rekonstrukce kardiologické JIP 
a chirurgického oddělení, opravují se operační 
sály a hemodialýza a postupně se bude praco-
vat na dětském oddělení a operačním sále pro 
gynekologii.

„Nová centrální budova je navržena 
univerzálně a variabilně s možností 

další přístavby. To platí pro celý 
koncept modernizace Baťovky.“ 

                                                            hejtman Radim Holiš 

Na místě dnešních budov 16, 17 a 18 pak 
začne na přelomu let 2024 a 2025 výstavba 
nového pavilonu pro matku a dítě. Do budovy 
dnešní porodnice se následně přestěhuje oční 

oddělení, ORL a ortopedie. Poté plán moderni-
zace počítá se samotným zahájením výstavby 
centrálního polybloku urgentní medicíny, který 
se bude nacházet v blízkosti hlavní brány. Cen-
trální budova se bude skládat z pěti bloků po 
pěti patrech. 

„Za největší přínos z pohledu pacientů 
považuji ucelené a promyšlené řešení akut-
ních provozů a zejména urgentního příjmu, 
které budou soustředěny na jednom místě  
a prakticky tak odpadnou nutné převozy paci-
entů v rámci nemocnice,“ vyzdvihla výhody 
projektu náměstkyně hejtmana Olga Sehna-
lová, zodpovědná za zdravotnictví.

Suterén pavilonu urgentní medicíny bude 
sloužit pro parkování, v prvním podlaží se 
budou nacházet urgentní příjem a zobrazo-
vací metody. V druhém patře bude sídlit inva-
zivní kardiologie, kardiologická a neurologická 
JIP a endoskopie. Třetí nadzemní podlaží vyu-
žije nemocnice pro umístění operačních sálů, 
ARO a chirurgickou a interní JIP. Čtvrté a páté 
patro budou určeny pro standardní lůžkové 
stanice, na střeše bude vybudován heliport. 
Aktuální odhadované náklady na výstavbu činí 
4 miliardy korun. ⬛

V Baťovce vyroste nová porodnice a pavilon urgentní medicíny
Soňa Ličková, vizualizace: DOMY ARCHITECTS, JIKA-CZ
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Jak ovlivní stavební práce chod nemocnice? 
Investiční akce jsou rozloženy v čase. Roz-

hodně se z areálu nestane ze dne na den obří 
staveniště, jak někteří straší. Modernizace ne-
mocnice začala v loňském roce a postupnými 
kroky bude pokračovat tak, aby byl její provoz 
plynulý a pacienti to pocítili co nejméně. Ale 
ano, bude se stavět a jistá omezení to přinese, 
každopádně si nemůžeme dovolit odkládat to. 
Řešit by to muselo každé vedení nemocnice  
a každé vedení kraje. Musíme si také uvědo-
mit, že nemocnice se rekonstruují běžně. Ve 
Zlíně to nebude nic výjimečného. Víme, že 
stavba nové by pro kraj znamenala ekonomic-
ký kolaps. A jsou si toho dobře vědomy i další 
kraje, které stejně jako my postupně investují 
do stávajících areálů. To je cesta, jak držet krok 
s trendy v medicíně a mít nemocnici odpoví-
dající jednadvacátému století. 

Pořád se bavíme o areálu budovaném ve třicá-
tých letech. Nebyla by výstavba nové nemoc-
nice jednodušší? 

Jednodušší možná ano. Na novou ale ne-
máme peníze. To je realita, i když si to někteří 
pořád nechtějí připustit. Hledali jsme variantu, 
která bude z pohledu financí přijatelná. A roz-
hodně nejde o kompromis! Projekt je promy-
šlený a má perspektivu do budoucna. Podle 
nynějšího plánu se může nemocnice v dalších 
letech rozvíjet podle potřeb a trendů zdravot-
nictví. Je to nadčasové, a to považuji za obrov-
skou výhodu. Také je potřeba si uvědomit, že 
nová centrální budova nebo třeba porodnice 
vyrostou de facto na zelené louce, vybudujeme 
zcela nová a moderní zdravotnická zařízení.  

Takže se lidé ze Zlína nakonec dočkají moder-
ní nemocnice?

Ve Zlíně doháníme investiční dluh posled-
ního desetiletí. Ten se značně podepsal na 
technickém stavu některých budov. Dobrým  

příkladem je nemocnice v Uherském Hradiš-
ti, ta se opravuje průběžně šestnáct let. Zku-
šenost z Hradiště dokazuje, že postupnou 
modernizací jde vybudovat pěknou moderní 
nemocnici s kvalitním zázemím pro pacienty  
i personál. Kdo viděl nový projekt, ví, že posta-
víme i úplně nové budovy, odpovídající tren-
dům dnešní medicíny.

Jak budete řešit nepraktičnost stávajícího are-
álu, který je rozsáhlý a pacienti se často muse-
jí převážet z jedné budovy do druhé? 

Zefektivnění provozu nemocnice byl jeden 
z požadavků při sestavování plánu moderni-
zace. Urgentní provozy, které se týkají akutní 
medicíny, budou soustředěny na jedno místo. 
Právě do nové centrální budovy. Stejné to bude 
i u pavilonu pro matku a dítě. Tím eliminujeme 
přesun pacientů v areálu. Projekt počítá s Ba-
ťovou nemocnicí jako centrem vysoce specia-
lizované péče pro celý Zlínský kraj. 

Nebude modernizace nakonec dražší než vý-
stavba nové nemocnice?

Stávající areál by musel být provozuschopný 
po celou dobu výstavby v Malenovicích, což by 
znamenalo opravit řadu budov, které jsou dnes-
ka ve špatném technickém stavu. Finance by 
se do rekonstrukce areálu musely investovat,  
i kdyby se stavěla nová nemocnice. Veškeré vy-
naložené peníze by pak přišly vniveč, když by se 
nemocnice přestěhovala. My nyní souběžně ře-
šíme akutní technický stav budov, modernizaci 
jednotlivých oddělení i samotnou přípravu nové 
centrální budovy. Jsou to investice do našeho 
majetku, který tím zhodnocujeme, a který nám 
bude sloužit dalších dvacet let. Mrhání penězi si 
rozhodně nemůžeme dovolit. Takže ne, výstav-
ba nové nemocnice by podle odhadu z roku 
2021 přišla na minimálně 15 miliard korun, my 
plánujeme investice v řádu 6 miliard korun.  
To jsou pro kraj reálné peníze. 

Můžete být více konkrétní a upřesnit, kolik 
bude modernizace stát?
V následujících čtyřech letech nás čeká řada 
významných stavebních investic za 2 mili-
ardy korun. Jen v letošním roce investujeme  
s přispěním dotací do přístrojového vybavení 
602 milionů korun a do stavebních akcí dal-
ších 171 milionů. Pomyslným milníkem pak 
bude na přelomu let 2024 a 2025 výstavba 
pavilonu pro matku a dítě, tedy nové porod-
nice, která přijde na zhruba 1 miliardu korun. 
Plán modernizace pak vyvrcholí na přelomu 
let 2027 a 2028, kdy začne výstavba pavilo-
nu urgentní medicíny. Aktuální odhadovaná 
cena jsou 4 miliardy korun. V další fázi pro-
jektové dokumentace budeme cenu zpřes-
ňovat. 

Jak dlouho potrvá výstavba nového pavilonu?
Z pohledu stavaře to odhaduji na minimál-

ně tři roky. Často slýchám, že nová nemocnice 
v Malenovicích už mohla stát. Podle smlouvy 
na projekt, který nachystalo předchozí vedení 
kraje, by se za optimálních podmínek začalo  
v roce 2025 teprve stavět! To je fakt a kdo tvrdí 
cokoliv jiného, neříká pravdu. V tomto termínu 
my začínáme s výstavbou nové porodnice  
a navážeme polyblokem. Časově vychází oba 
projekty dost podobně, výrazně se ale liší ce-
nou. Náš záměr je reálný. 

Projekt teď představujete veřejnosti, jaké jsou 
reakce?  

Při debatách a představování projektu vidím 
přímé reakce lidí a ty mě utvrzují v tom, že 
naše rozhodnutí je správné a projekt je dobře 
připravený. Stojím ale nohama na zemi, pro-
tože ze zkušenosti už dobře vím, že i projekt, 
o kterém si myslíte, že je stoprocentní, může 
narazit na problémy. Dokud nebude nemocni-
ce hotová, nepovažuji to za úspěch. Čeká nás 
ještě hodně práce.⬛ 

Soňa Ličková, foto: Jan Salač

Vedení Zlínského kraje a Krajské 
nemocnice T. Bati (KNTB) představuje  
plán modernizace stávajícího areálu.  
S projektem postupně seznamují 
veřejnost, lékaře i klíčové partnery. 
„Je pro nás důležité, aby lidé věděli, 
jaká proměna areál čeká,“ vysvětlil  
hejtman Radim Holiš a doplnil: 
„V debatách zaznívají dotazy, jak 
změny zefektivní provoz nemocnice, 
týkají se také dopravní dostupnosti 
i toho, jak bude budova připravená 
na mimořádné situace, jako byl covid.“ 
Na nejčastější dotazy týkající se pro-
měny Baťovy nemocnice hejtman 
odpovídá v rozhovoru pro Magazín21.Radim Holiš: 

Hlavní budova bude moderním srdcem nemocnice
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Ve Strategické průmyslové zóně Holešov 
zahájila úspěšně svůj provoz další firma. Jde  
o společnost VAPOL CZ zabývající se distribucí 
tažných zařízení a dalších autodílů. V zóně 
dokončila moderní kompletační centrum za 
zhruba 100 milionů korun, s jehož výstavbou 
započala na konci roku 2021.

„Vedení firmy zvolilo holešovskou zónu 
zejména s ohledem na její napojení na dál-
niční síť. Plocha, kterou firma obsadila, činí 1,5 
hektaru. Zóna Holešov je pro nás jedním ze 
stěžejních projektů, oceňuji tedy, že se nám ji 
daří naplňovat novými investory,“ informoval 
Lubomír Traub, náměstek hejtmana Zlínského 
kraje pro strategický rozvoj.

„Jsme rádi, že se podařilo projekt dotáhnout 
úspěšně do konce. Minulý rok byl pro holešov-
skou zónu jedním z nejdůležitějších, výstavbu 
zde zahájilo mnoho nových investorů. Každý 
krok vpřed pokládáme za velký úspěch 
a doufáme, že letos tomu nebude jinak. Už na 
jaře by měli stavební práce zahájit další noví  

Hned dvě investiční akce byly v předchozích 
týdnech dokončeny v sociálních službách na 
Uherskohradišťsku. Jedna v Kunovicích, druhá 
na Velehradě, obě ve Zlínském kraji jedinečné. 

„V Kunovicích i na Velehradě poskytují velmi 
náročné a zároveň unikátní služby, kde klienti 
naleznou kvalitní péči, ale i úctu a porozumění. 
Jsem velmi ráda, že je tady máme,“ říká Hana 
Ančincová, statutární náměstkyně hejtmana, 
zodpovědná za oblast sociálních služeb. 

Rozsáhlou rekonstrukcí prošlo jedno z pěti 
oddělení Domova pro osoby se zdravotním 
postižením v Kunovicích Na Bělince. Díky inves-
tici v celkové výši 7,5 milionu korun nabídne 
klientům více soukromí a vyšší kvalitu péče. 
Domov jako jediné pobytové zařízení ve Zlín-
ském kraji pečuje o děti s nejtěžšími formami 
postižení, které vyžadují stálý dohled zdravot-
nického personálu a nejvyšší míru podpory.

V dubnu se naplno rozjedou stavební práce  
v rámci investiční akce Křižovatka ulice Mostní 
– ulice Březnická. Projekt, jenž zahrnuje napří-
mení ulice Mostní a rekonstrukci křižovatky  
s ulicí Březnická, si vyžádá uzavírky a dopravní 
omezení. Práce rozdělené na čtyři etapy by 
měly skončit v prosinci. Od dubna do konce 
října dojde ke zjednosměrnění ulice Březnická. 
To znamená, že provoz bude možný jen ve 

investoři,“ uvedla Lucie Pluhařová, předsed-
kyně představenstva společnosti Industry 
Servis ZK, která má Strategickou průmyslo-
vou zónu na starosti. Společnost VAPOL CZ 
je na českém trhu od roku 1991, postupně se 
však rozšířila i do dalších zemí, například do 
Maďarska nebo na Slovensko. Ve svém kom-
pletačním centru v holešovské zóně používá 
automatizovaný skladovací systém VERTI-
FLEX, díky němuž zvládne odbavit i 10 000 
zásilek měsíčně.

V nevyhovujícím, původně otevřeném pro-
storu se klienti navzájem rušili. Nově zde vznikly 
tři jednolůžkové a dva dvoulůžkové pokoje, 
prostorná koupelna se zařízením pro imobilní 
klienty a moderně vybavené zázemí pro per-
sonál. V budově byla nainstalována klimatizace  
a čističky vzduchu.

Na Velehradě byl v březnu otevřen nový 
domov se zvláštním režimem. Péči zde 
naleznou lidé s mentálním kombinovaným  

směru z centra k okružní křižovatce K Majáku/
Filmová. V opačném směru se začne jezdit po 
objízdné trase kolem Lesního hřbitova na Kud-
lov a dále do městského centra. Pro nákladní 
automobily mířící do Zlína bude platit objízdná 
trasa z Uherského Hradiště přes Napajedla  
a Otrokovice. V MHD dojde k výluce linky 
číslo 32, kterou nahradí spoj číslo 32X. Kraj-
ská komunikace se mírně rozšíří a dosud  

postižením nebo s mentálním postižením a při-
druženou poruchou autistického spektra. A to  
v případě, že současně trpí poruchami chování, 
které znesnadňují jejich soužití v kolektivu.

V domově, jenž vznikl úpravou jedné  
z budov v areálu Buchlovská, v tuto chvíli pečují 
o pět klientů, kteří doposud využívali jiná zaří-
zení v kraji. Stará se o ně speciálně vyškolený 
personál zajišťující specializovanou odbornou 
péči.⬛

nezrekonstruovaná část ulice Březnická 
dostane nový povrch. „Přípravu klíčové stavby 
komplikovala a časově prodlužovala celá řada 
překážek. V roce 2020 jsme pak víceméně 
začínali od nuly se všemi povoleními. Mám 
radost, že se obyvatelé Zlína konečně dočkají 
realizace této strategické dopravní stavby,“ 
uvedl náměstek zlínského primátora pro 
dopravu Michal Čížek.⬛

„Výstavba nového kompletačního centra 
je pro mě významným firemním i osobním 
milníkem pro budoucí rozvoj firmy. Z toho, že 
jsme po mnoha letech první firmou, které se 
tak rychle podařilo postavit novostavbu, zko-
laudovat ji a uvést do provozu, mám velkou 
radost. Věřím, že nás i přes těžké geopolitické 
období čeká rozvoj a v dohledné době stavbu 
dále rozšíříme,“ uvedl David Vachník, jednatel 
společnosti VAPOL CZ.⬛

V holešovské zóně úspěšně zahájila provoz další firma

Kraj investuje do rozvoje sociálních služeb, 
podpořil dvě ojedinělé

Dopravní omezení v rámci rekonstrukce křižovatky 

Jan Vandík

Vladimír Dostálek, foto: Jan Salač

Soňa Ličková

Lucie Pluhařová a Lubomír Traub při prohlídce holešovské zóny

Statutární náměstkyně hejtmana Hana Ančincová navštívila domov Na Bělince
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Modernějšího zázemí, včetně nových sprch, 
převlékacích kabin nebo objektu s občerstve-
ním, by se ještě letos měli dočkat návštěvníci 
rekreačního areálu Štěrkoviště v Otrokovicích. 
Další fázi revitalizace tohoto areálu, realizo-
vané městem Otrokovice, podpořil Zlínský kraj 
částkou přesahující 6,5 milionu korun. Stalo 
se tak v rámci dotační podpory směřované do 
obcí s rozšířenou působností, pro kterou má 
kraj vyčleněno celkem 245 milionů korun.

„Celkově máme pro naše obce s rozšířenou 
působností ve svém rozpočtu vyčleněno 245 
milionů korun. Včetně této jsme podpořili už 
celkem třináct akcí souhrnnou částkou 175 
milionů korun. Z toho čtyři projekty už byly 
dokončeny, další mají obce rozpracované  
a o podporu si mohou zažádat až do roku 
2024,“ informoval hejtman Radim Holiš.

Podpořený projekt řeší pokračování druhé 
etapy revitalizace Štěrkoviště, během které 
by ještě letos v jeho areálu měl vzniknout 
nový objekt s občerstvením a sociálním záze-

Podrobné informace o stavebních a tech-
nických objektech v území bude obsahovat 
Digitální technická mapa (DTM), jejíž spuš-
tění intenzivně chystají všechny kraje České 
republiky. Zlínský kraj je v tom lídrem a pořádá 
také odborné semináře pro města a obce 
zaměřené na toto téma.

„Zlínský kraj je díky svým dlouholetým zku-
šenostem průkopníkem v této oblasti, mimo 
jiné vedeme i celostátní Metodickou pracovní 
skupinu DTM, která se zabývá pořizováním, 
kontrolou a správou dat pro digitální tech-
nickou mapu,“ uvedl radní Zlínského kraje pro 
digitalizaci Jiří Jaroš.

Digitální technická mapa se skládá ze 
základní prostorové situace (podrobného 
polohopisu) a dopravní a technické infra-
struktury (inženýrských sítí). Sloužit bude ke 
sdílení podrobných informací o stavebních  
a technických objektech a zařízeních. Využijí ji 
města a obce, dále stavebníci, složky Integro-
vaného záchranného systému a podobně.⬛

mím pro návštěvníky, a to na místě stávající 
nevyhovující budovy, která bude zbourána.  
V areálu bude také doplněno veřejné osvětlení, 
vybudovány nové venkovní sprchya kabiny na 
převlékání, provedeny sadové úpravy či upra-
veny zpevněné plochy pro venkovní posezení.

„Celkově máme pro naše obce
 s rozšířenou působností 

ve svém rozpočtu vyčleněno 
245 milionů korun.“

                                           hejtman Radim Holiš

Nově vzniklý objekt bude se stávajícími 
komunikacemi propojen novými dlážděnými 
cestami. Už v loňském roce podpořil Zlínský 
kraj v rámci podpory ORP částkou 2,347 mili-
onu korun rekonstrukci sportoviště na Štěrko-
višti, která byla rovněž součástí druhé etapy 
revitalizace areálu. Štěrkoviště je oblíbeným 
rekreačním místem lidí nejen z Otrokovic, ale 
i z širokého okolí. Pravidelně se tu pořádají 
hudební festivaly, závody dračích lodí nebo 
rybářské závody.⬛

Kraj podpořil obnovu 
otrokovického Štěrkoviště

Digitální technická
mapa je revolucí

Jan Vandík Jan Vandík

Celkem 13 medailí, z toho 3 zlaté, 5 stříbr-
ných a 5 bronzových, přivezli ze zimní Olym-
piády dětí a mládeže konané letos v lednu  
v Královéhradeckém kraji mladí reprezentanti 
Zlínského kraje. Medailisty v úterý 7. března 
na krajském úřadě přijali hejtman Zlínského 
kraje Radim Holiš a radní pro oblast mládeže  
a sportu Jiří Jaroš. Poděkovali jim za reprezen-
taci kraje, poblahopřáli k dosaženým výsled-
kům a předali pamětní medaile a dárky.

„Děkuji za skvělou reprezentaci našeho 
kraje, a to nejen vám, medailistům, ale  
i všem ostatním za to, že bojovali a dali do 
toho všechno. Velký dík patří také trenérům 
a samozřejmě i rodičům, kteří vás podporují. 
Přeji vám, abyste u sportu zůstali, aby se vám 

v něm dařilo a hlavně, aby vám dělal radost,“ 
řekl mladým olympionikům hejtman Radim 
Holiš. Jubilejní dvacátý ročník Olympiády dětí 
a mládeže se uskutečnil v Královéhradeckém 
kraji od 22. do 26. ledna. Zlínský kraj na něm 

reprezentovala 106členná výprava, složená ze 
76 sportovců, 28 trenérů a 2 vedoucích výpravy. 
Vlajkonošem Zlínského kraje byl skikrosař Jiří 
Čech. Účast krajské výpravy na olympiádě Zlín-
ský kraj podpořil částkou 1 600 000 korun.⬛

Jan Vandík, foto: Otakar Hofr

Medailisté z olympiády dětí a mládeže převzali ocenění

Krajská tenisová akademie založená v roce 
2022 má za cíl vyhledávat talentované děti 
a mládež, podporovat je a systematicky při-
pravovat nejlepší mladé tenisty v regionu.  
U jejího zrodu stály tenisové kluby ze Zlína, 
Uherského Hradiště, Valašského Meziříčí 
a Zlínský kraj jako hlavní partner. Dnes akade-
mie eviduje více než 60 hráčů.

Akademie by nevznikla bez podpory Zlín-
ského kraje. „Musíme pomoci mladým spor-
tovcům dosáhnout jejich vysněných cílů  
a především, aby se pohyb stal nedílnou sou-

částí jejich života. Krajská tenisová akade-
mie dokazuje, že se nám to daří, a budeme 
ji nadále podporovat,“ říká Jiří Jaroš, krajský 
radní pro oblast mládeže a sportu. „Během 
roku jsme pro mladé tenisty uspořádali řadu 
soustředění. Hráči si vyzkoušeli různé haly  
a povrchy. Součástí soustředění byly tréninky 
vedené zkušenými trenéry,“ uvádí Jan Macha-
ráček, předseda představenstva akademie. 
Podle vedení akademie první rok ukázal, že 
intenzivní společná práce pod vedením růz-
ných trenérů a na sportovištích všech zapoje-
ných klubů má smysl.⬛

Krajská tenisová akademie úspěšně funguje už rok
Vladimír Dostálek
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Už téměř devět let funguje na Střední prů-
myslové škole Otrokovice jedinečný vědec-
kotechnický park Experimentárium, který 
názorně ukazuje, že i věda může být hravá  
a inspirativní. Navštěvovat jej mohou nejen 
žáci otrokovické průmyslovky, ale i ostatních 
škol. Právě pro jejich zástupce pořádá v těchto 
týdnech Zlínský kraj sérii workshopů nazva-
ných „Objevuj, poznávej a uč se hrou“, během 
kterých si mohou podrobně prohlédnout pro-
story Experimentária.

„Otrokovické Experimentárium využívají 
žáci nejen ze Zlínského kraje, ale i z jiných krajů 
republiky, a dokonce i ze zahraničí. Přesto ještě 
stále mnoho pedagogů nemá tušení, že mohou 
se svými žáky Experimentárium navštívit. Proto 
jsme oslovili mateřské a základní školy ve Zlín-
ském kraji a uspořádali pro ně exkurze v Expe-
rimentáriu včetně dopravy zdarma tam i zpět. 
Celkem se tak během dvou měsíců vystřídají 
v Experimentáriu na tři stovky zájemců. Mám 
radost, že tato naše aktivita vzbudila tak velký 

Veškeré záležitosti z oblasti krajského škol-
ství a sportu pravidelně projednává Výbor pro 
výchovu, vzdělávání a zaměstnanost Zastu-
pitelstva Zlínského kraje. Často jde o finanční 
podporu školami připravených a realizovaných 
projektů nebo koncepční aktivity, na jejichž pří-
pravě pracuje krajský odbor školství, mládeže  
a sportu. Výbor tedy pracuje hlavně u stolu. 
Vítanou změnou tak bylo jednání v terénu.

Hostitelem zasedání se tentokrát stala 
Střední průmyslová škola a Obchodní akademie 
Uherský Brod. Škola speciálně pro členy výboru 
připravila prezentaci, kterou včetně scénáře 
a natáčení vytvořili sami studenti školy. Tato 
střední škola sídlí na okraji areálu uherskobrod-
ských Slováckých strojíren. Studenti tak mají 

Představit Uherskohradišťskou nemocnici 
studentům posledních ročníků Lékařské 
fakulty Masarykovy Univerzity přijelo první 
březnový den vedení nemocnice v doprovodu 
zástupců primářů jednotlivých oddělení. „Na 
univerzitní půdu jsme přijeli s cílem prezen-
tovat naši nemocnici jako silného a spolehli-
vého zaměstnavatele v regionu a studentům 
přiblížit naše moderní pracoviště a možnosti 
uplatnění,“ sdělil předseda představenstva 
Petr Sládek. 

Téměř tři desítky budoucích lékařů měly 
během setkání v neformální atmosféře mož-
nost prostřednictvím prezentací nahlédnout 
do zákulisí provozu například chirurgického, 

ohlas,“ uvedla radní Zlínského kraje pro školství 
Zuzana Fišerová.

Hlavním posláním otrokovického Experi-
mentária je motivovat mladou generaci ke 
studiu polytechnických oborů. Čeká tu na ně 
množství herních a zábavných vzdělávacích 
pomůcek, přístrojů a vybavení. K dispozici je 
zde například elektronový mikroskop, 3D kino, 
3D tiskárna a scanner, termo kamera a další 
pomůcky sloužící k demonstraci různých 

praxi doslova na dosah ruky. Škola a strojírenský 
areál fungují v symbióze. Přesně podle motta: 
škola ve firmě, firma ve škole. Součástí jednání 
byla také exkurze. Dílny a jednotlivá pracoviště, 
sloužící výuce, jsou vybavena moderní techni-
kou, od řídicích systémů, obráběcích strojů, 
přes manažerské IT systémy, 3D tiskárny a 3D 
projekci, až po funkční robotické pracoviště 
sestavené přímo studenty.

„Chtěl bych vedení školy za možnost této 
návštěvy poděkovat. Exkurze pro nás byla 
velmi zajímavá a potvrzuje, že Zlínský kraj je 
zřizovatelem skvělých škol, kterými se může 
chlubit. Tato je jednou z nich,“ říká Roman 
Hoza, předseda výboru. „Je to škola s jas-
nou vizí přípravy studentů na budoucnost ve  

interního či dětského oddělení a blíže se 
seznámit s jejich vedoucími pracovníky.  
Až třicet základních škol v regionu navštíví 
v průběhu následujících měsíců zástupci Uher-
skohradišťské nemocnice. Spolu se studenty 
zdravotnických oborů ze Střední školy hote-
lové, průmyslové a zdravotnické Uherské hra-
diště představí žákyním a žákům osmých tříd 
nabídku studia zdravotnických oborů. 

První z přednášek se uskutečnila v základní 
škole v Bílovicích. „Nabídka studia zdravot-
nických oborů je opravdu pestrá, budoucím 
deváťákům, kteří si za rok budou vybírat další 
zaměření svého studia, představíme širokou 
paletu oborů, jež střední školy se zdravotnic-

fyzikálních a přírodovědných jevů, například 
přístroj pro chemickou analýzu – ionosep.
Kromě exkurzí pro žáky organizuje Experimen-
tárium také například příměstské tábory pro 
děti v době prázdnin. Zájemci z řad veřejnosti 
jej mohou navštívit během speciálních akcí 
pořádaných školou, jako jsou Den otevřených 
dveří nebo Noc alchymistů. Sérii workshopů 
realizuje Zlínský kraj v rámci projektu Krajský 
akční plán rozvoje vzdělávání pro území Zlín-
ského kraje III.⬛

Experimentárium v Otrokovicích vítá všechny školy z kraje

Výbor pro vzdělávání jednal na brodské průmyslovce

Uherskohradišťská nemocnice přednáší ve školách

Jan Vandík, foto: Otakar Hofr

Vladimír Dostálek

Lucie Sedláčková

strojírenských i dalších oborech, škola špič-
kově vybavená, škola s aktivními studenty  
a správným empatickým vedením,“ dodává.

„Pro naši školu jsou zásadní hodnoty jako 
kvalita, vzájemná podpora, dobrá oboustranná 
komunikace se studenty, což s kolegy promí-
táme do naší každodenní práce. Naším spo-
lečným zájmem je úspěšnost našich absol-
ventů v jejich pracovní kariéře,“ dodává ředitel 
školy Rostislav Šmíd.⬛

kým zaměřením nabízí,“ řekl personalista Uher-
skohradišťské nemocnice Lubomír Gazdoš. 

„Součástí přednášky je i rozhovor se student-
kami, vzácněji se studenty, hradišťské ‚zdravky’. 
Slyšet naživo názory mladých lidí, kteří před pár 
lety stáli na stejné životní křižovatce jako sou-
časní osmáci, je pro ty, kteří uvažují o této pro-
fesní cestě, velmi podnětné a zajímavé,“ doplnil 
David Vacke, spoluautor projektu. 

Pro vážné zájemce o studium zdravotnic-
kých oborů pak nemocnice na podzim uspo-
řádá několik exkurzí, během kterých se mohou 
blíže seznámit s prací zdravotníků a nahléd-
nout do zákulisí nemocničního provozu.⬛
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Chirurgové z Oddělení ústní, čelistní a obli-
čejové chirurgie Krajské nemocnice Tomáše 
Bati ve Zlíně využili jako první v České repub-
lice technologii hybridního operačního sálu  
k rekonstrukci poraněných obličejových kostí. 
Operovali dvacetiletého pacienta po pádu  
z výšky 14. patra.

Mladého muže po pádu primárně ošetřili 
zdravotníci v Praze. Odtud byl ve stabilizova-
ném stavu převezen do zdravotnického zaří-
zení v místě bydliště, tedy ve Zlínském kraji. 
Pět týdnů po prvotním ošetření mu zdravotní 
stav dovolil následné vyšetření ve zlínské 
nemocnici. „Zjistili jsme, že pacient potřebuje 
korekce obličejových kostí a měkkých tkání. 
Protože bylo komplikované určit správné 
postavení kostních úlomků pomocí běžných 
metod používaných na operačním sále, využili 
jsme technologii mobilního CT přístroje přímo 
během operace,“ popsal Jiří Šimek, primář 
Oddělení ústní, čelistní a obličejové chirurgie 
Krajské nemocnice T. Bati.

Ultrazvukovou techniku za bezmála 6,5 mili-
onu korun doplnila do svého vybavení Vsetín-
ská nemocnice. Pořízeny byly čtyři špičkové 
přístroje, nejnákladnější z nich slouží na gyne-
kologicko-porodnickém oddělení, další na 
neurologii a anesteziologicko-resuscitačním 
oddělení. Všechno vybavení bylo uhrazeno 
díky dotaci REACT-EU.  

Na oddělení ARO byly pořízeny hned dva 
ultrazvukové přístroje. Jak vysvětluje primář 
Marek Proksa, moderní anesteziologie a inten-
zivní medicína se už bez takzvaného vyšet-
ření přímo u lůžka neobejde. „V intenzivní péči 
ultrazvuky využíváme každodenně: k vyšet-
ření kriticky nemocných, posouzení dynamiky 
onemocnění, časné diagnostice. Ale také 
například k zajištění žilních vstupů pod pří-
mou ultrazvukovou kontrolou. V anestézii pak  

První centrovou péčí se může pochlubit Kro-
měřížská nemocnice. Pacientům s diabe-
tem, kteří se potýkají s problémy se zrakem, 
takzvanou diabetickou retinopatií, pomohou 
tamní lékaři. Oftalmologické oddělení totiž 
nově získalo status makulárního centra, díky 
čemuž může poskytnout komplexnější péči 
pacientům s cukrovkou obou typů.

 „Centrum vysoce specializované péče  
v oblasti očního lékařství v Kroměřížské 
nemocnici je potvrzením dlouhodobě vysoké 

Mladý pacient podstoupil šestihodinovou 
operaci. Byla první v řadě dalších výkonů, které 
je třeba provést do úplného uzdravení. „Posta-
vení kostí po úrazu a prvním ošetření v jeho 
obličeji nebylo uspokojivé a dobré pro budoucí 
život – esteticky i funkčně. Domluvili jsme se 
proto na operaci a využili zobrazovací metody 
3D CT přímo na sále,“ doplnil primář Jiří Šimek. 

Díky tomu mohli lékaři hned vidět, nakolik 
je korekce přesná, a vyhnout se nesprávnému 
postavení. „Mladík měl poraněné kosti po 
celém obličeji včetně kořene nosu, očnic, horní 

k provádění nervových blokád, coby součásti 
pooperační léčby bolesti. Metoda je pod pří-
mou ultrazvukovou kontrolou úspěšnější, bez-
pečnější,“ nastínil primář ARO. 

Jejich nový ultrazvuk XARIO 100G v hodnotě 
1,5 milionu korun kombinuje vysokou mobilitu 
s komplexní funkčností. Přenosný ultrazvuk 
GE VSCAN AIR je zase revoluční svými malými 
rozměry, vejde se téměř do kapsy. 

Spokojenost s novým vybavením panuje i na 
neurologickém oddělení. Jejich ultrazvuk LOGIQ 
S7 XDclear za bezmála 1,7 milionu korun patří 
mezi diagnostické ultrazvukové systémy nej-
vyšší třídy. „Ultrazvukový přístroj používáme 
k vyšetření krčních tepen – karotid a hluboko 
uložených vertebrálních tepen, rovněž také  
k vyšetření TCD (transkraniální doppler)  

kvality a špičkové odborné erudice celého 
týmu očního oddělení v čele s primářkou 
MUDr. Marií Holbovou. Je to také dobrou zprá-
vou pro pacienty kroměřížského regionu, pro 
které se stane tato péče dostupnou,“ komen-
tovala novinku náměstkyně pro zdravotnictví 
Olga Sehnalová.

Pravidelné kontroly

Jednou z hlavních příčin zhoršení zrakové 
ostrosti u lidí s cukrovkou je takzvaný diabe-

tický makulární edém, který je nutno zavčasu 
řešit, aby nedošlo k nevratnému poškození 
zraku. „Je opravdu velmi důležité, aby paci-
enti s cukrovkou chodili na vyšetření očního 
pozadí ke svému očnímu lékaři. Obávaným 
problémem je u diabetiků otok na sítnici 
v místě nejostřejšího vidění, u kterého je pod-
statné včasné zahájení léčby,“ apelovala oftal-
moložka Veronika Kratochvílová zodpovědná 
za provoz makulárního centra.⬛

a dolní čelisti. Jednotlivé kosti na sebe navazují,  
proto nesprávné postavení částí obličeje 
a zubních oblouků ‚řetězí’ jakoukoliv chybu 
dál. Promítá se to potom do všech částí obli-
čeje od čela až k bradě,“ dodal primář.

U první operace se lékaři zaměřili na obli-
čejový skelet. Po zhojení kostí budou řešit 
další následky poranění. Mladého pacienta 
čekají v budoucnu ještě další operace, které 
by měly pomoci následnému zavedení zub-
ních implantátů k náhradě chybějících zubů 
a okolní přilehlé kosti.⬛

Stomatochirurgové z KNTB použili 3D CT 
při rekonstrukci obličeje

Vsetínská nemocnice pořídila další špičkové ultrazvuky

Diabetikům s očními problémy pomáhají lékaři v Kroměříži

Dana Lipovská

Lenka Plačková

Veronika Slaměnová 

u pacientů s cévním onemocněním mozku. 
Vyšetření je nezbytné z důvodu dalšího tera-
peutického a diagnostického postupu,“ uvedla 
primářka neurologického oddělení Blanka 
Rychlíková. 

Nejdražší z ultrazvuků, GE VOLUSION E8 
RSA za více než 3 miliony, putoval na gyneko-
logii. „Přístroj je úžasný na běžnou gynekologii 
i prenatální diagnostiku, na které spolupracu-
jeme se specializovanými pracovišti,“ vysvětlil 
zástupce primáře gynekologicko-porodnic-
kého oddělení Martin Janáč. 

 „Modernizace přístrojové techniky bude  
i nadále pokračovat. V roce 2023 budou 
dodány přístroje za celkem 105 milionů 
korun,“ uzavřel ředitel Vsetínské nemocnice 
Martin Pavlica.⬛



(prochazkysmazlikem.cz). Tady si stačí vybrat 
ze 17 procházek, vytisknout pracovní list  
a vyrazit. Další 4 trasy jsou připraveny v mobilní 
aplikaci MathCityMap. 

Páťáci a starší žáci ať si na cestu přibalí 
kalkulačku, papír a tužku na výpočty. Na ty, 
kteří vyřeší úkoly úspěšně, čeká na konci 
odměna. Většina z pracovních listů je určena 
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Bez stohů učebnic a desítek popsaných strá-
nek sešitů. I takto může vypadat moderní 
výuka. Digitálně se učí přibližně stovka žáků 
Gymnázia Ladislava Jaroše v Holešově od září 
2021. Kantoři sami tvoří a upravují obsah digi-
tálních hodin pro všechny vyučované před-
měty. Dohromady jich má vzniknout na osm 
stovek. „I když se zatím jedná o pilotní projekt 
a stoprocentně bez papíru se škola neobejde, 
je naprosto zřejmé, že budoucnost patří digi-
tálním technologiím,“ komentuje projekt ředi-
tel gymnázia Zdeněk Janalík.

Žákům stačí tablet

Jednou z mnoha výhod jak pro učitele, tak 
pro žáky je, že nemusí tahat stohy sešitů  
a učebnic. Škola za finanční podporu pořídila 
mimo jiné 120 tabletů pro žáky, elektronické 
flipcharty, 3D tiskárnu a další moderní vyba-
vení. „Žák tablet jen tak někde nezapomene, 

O blockchainu, kryptoměnách, jako je Bitcoin, 
NFTs, Metaverse a dalších aktuálních trendech 
ze světa digitálních technologií promluví ve 
Zlíně špičky z oboru i známí influenceři. Druhý 
ročník konference Block´23 se koná v sobotu 
15. dubna na Fakultě managementu a ekono-
miky Univerzity Tomáše Bati. Její uspořádání 
významně podpořil i Zlínský kraj. Kromě před-
nášek a panelových diskuzí bude na výběr  

Zlepšovat si matematické dovednosti pomocí 
zábavných aktivit a her. To je cílem dvou 
nových webových portálů, které spustila Uni-
verzita Tomáše Bati ve spolupráci se Zlínským 
krajem. Inspiraci na nich najdou učitelé, rodiče 
i samotní počtáři. 

„Výuka matematiky nemusí být nuda. 
Pomocí zábavných výukových aktivit a her 
se žáci mohou naučit používat matematiku  
v každodenním životě. Matematika nám může 
pomoci pochopit svět kolem nás a lépe se roz-
hodovat,“ vysvětlila krajská radní pro oblast 
školství Zuzana Fišerová.

Zpestřete si výlet počítáním

Spojit výlety po různých místech Zlín-
ského kraje se zábavným počítáním můžete 
díky webové stránce Procházky s MaZlíkem  

takže o poznámky a materiály k výuce, na 
rozdíl od klasického sešitu, snadno nepřijde,“ 
vysvětluje jeden z pedagogů Oto Kuczman.

Výuka moderní a interaktivní

Učitelům otevírají technologie možnosti, 
které jim klasická výuka, opřená o učebnice, 
neumožňuje. Hodiny mohou být interaktivní  
a žáky do výuky více vtáhnout. Během výkladu, 
doplněného videem, poutavou animací nebo 
zábavným kvízem, se žádný ze studentů roz-
hodně nenudí. Škola se tak stává doslova hrou. 
Například v hodinách biologie se nemusí žáci 
krčit u mikroskopu svého učitele, aby viděli 
připravený preparát. Díky digitální kameře vidí 
jeho obraz na velké ploše všichni současně. 
V hodinách angličtiny pomáhají technologie 
třeba se čtením. Aplikace dokáží vyhodnotit, 
jestli student přečetl text se správnou výslov-
ností a v jakém tempu. Fyzikáři zase mají  

z celé palety zajímavých workshopů. Účast-
níci si mohou technologie sami vyzkoušet. 
Z nabídky si vybere zkušený programátor  
i návštěvník, který si chce jen zkusit bezpečně 
založit kryptoměnovou peněženku.⬛

Více informací a možnost se 
registrovat naleznete na webu 

www.blockchain-konference.cz 

pro žáky 2. stupně, ale nechybí ani ty pro 
menší počtáře nebo středoškoláky. Pra-
covní listy získáte i přímo na místě, většinou  
v blízkých informačních centrech.

Škola digihrou

Zájem o matematiku mohou vzbudit 
moderní technologie prostřednictvím digi-
tálních her. Těch matematických dnes exis-
tuje nepřeberná nabídka. Zorientovat se v ní 
pomůže web matematickedigihry.cz. Přináší 
přehled her, které stojí za pozornost a mají 
potenciál rozvoje matematického myšlení, 
schopností a dovedností. Samozřejmostí 
je možnost vybírat podle vhodného věku, 
potřebného zařízení, z her placených i těch 
zdarma.⬛

k dispozici digitální čidla k měření různých 
veličin, například tlaku. Kreativita v hodinách 
výtvarné výchovy se díky vybavení posouvá za 
hranice možností barev a štětců. Studenti fotí, 
natáčí videa, stříhají je, pracují s grafickými 
editory. Využití pro technologie se najde ve 
všech předmětech. I tam, kde bychom to příliš 
nečekali. Dokonce v tělesné výchově. Nato-
čit žáky při různých sportovních disciplínách  
a poradit, co dělat jinak, není problém. Tělo-
cvikáři poslouží elektronická tužka stejně jako 
reprezentačním trenérům.⬛

Škola bez sešitů a papírových učebnic? 
Gymnázium v Holešově chce být digitální

Na konferenci o blockchainu dorazí špičky z oboru

Matematika nemusí být nuda. Inspiraci najdete 
na dvou nových webech

Vladimír Dostálek

Vladimír Dostálek

Vladimír Dostálek
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Baťův mrakodrap je kulturní památkou České republiky a je sídlem Zlínského kraje a Finančního úřadu.  
Za jeho provoz odpovídají zaměstnanci odboru Kancelář ředitelky, kteří zabezpečují nejen chod této  
historické budovy, ale i dalších objektů užívaných Krajským úřadem Zlínského kraje. Odbor má na starosti 
také autopark a parkovací dům vedle Baťova mrakodrapu, podatelnu úřadu, zajišťuje i fungování recepce  
a činnost kontaktního místa Czech POINT. Vedoucím odboru a zároveň zástupcem ředitelky krajského  
úřadu je Petr Kedra. 

„Zajištění provozu his-
torické budovy, jakou je 
Baťův mrakodrap, není 
jednoduché. Vždy je třeba 
brát ohled na zachování 
historické autentičnosti 
budovy a konzultovat pří-
padné opravy a zásahy 
do budovy s architekty 
a zástupci Národního 

památkového ústavu,“ uvádí Petr Kedra, 
vedoucí odboru Kancelář ředitelky. Rekon-
strukcí v nedávných letech prošel například 
páternoster, neboli oběžný výtah, který je neod-
myslitelnou součástí budovy. Jeho renovace si 
vyžádala 18,2 milionu korun a návštěvníci jej 
mohou používat pro pohyb mezi 2. a 15. etáží. 

Prostory k pronájmu

O provoz budov užívaných úřadem, mezi 
které patří budovy č. 21 (Baťův mrakodrap), 
22, 11, 1 a 1/7, se stará Oddělení správy budov. 
To má na starosti také pronájem svěřených 
objektů, zabezpečení dodávek energií i evi-
denci, správu a inventarizaci nemovitého  
i movitého majetku sloužícího potřebám 
úřadu a příspěvkovým organizacím. V sou-
časné době nabízí Krajský úřad Zlínského 
kraje možnost pronájmu volných kanceláří 
v budově 22 včetně parkovacích míst před 
budovou. Informace k pronájmu jsou zveřej-
něny na Úřední desce Zlínského kraje. 

←
Informace k pronájmu  
najdete tady

Provoz podatelny i Czech POINT

Kompletní provoz autoparku má na sta-
rosti Oddělení provozu úřadu a autoprovozu, 
které dále zajišťuje chod stravovacího zařízení  
v budově Zlínského kraje, provádí revize vyba-
vení úřadu, obstarává vybavení zaměstnanců 
a členů zastupitelstva kancelářským mate-
riálem, nábytkem a pracovními pomůckami. 
Taky odpovídá za agendu spojenou s bez-
pečností práce. Pod oddělení spadá i činnost 
podatelny úřadu, fungování recepční služby  
v Baťově mrakodrapu i kontaktní místo Czech 
POINT, na kterém si mohou lidé nechat ově-

řit podpisy a opisy listin. 
„Odbor Kancelář ředi-
telky významně přispívá 
k tomu, aby mohli všichni 
zaměstnanci úřadu pra-
covat efektivně a měli 
pro svou práci dobré 
podmínky. Jsem ráda, že  
v rámci celého úřadu 
spolupracuji s profesi-

onály, na které je vždy spoleh,“ chválí si spo-
lupráci Jitka Hlavačková, ředitelka Krajského 
úřadu Zlínského kraje.

Odbor Kancelář ředitelky zajišťuje také tech-
nické činnosti spojené s kulturními i sportov-
ními akcemi jak pro zaměstnance, tak i pro 
širokou veřejnost. Technické zázemí poskytuje 
například organizátorům Barum Czech Rally 
Zlín, které má v Baťově mrakodrapu v průběhu 
závodu své ředitelství i informační středisko. 

Prohlídka Baťova mrakodrapu

Baťův mrakodrap ve Zlíně nechal postavit 
Jan Antonín Baťa podle projektu architekta 

Vladimíra Karfíka v letech 1936–1939. Síd-
lilo v něm ředitelství slavné obuvnické firmy 
Baťa. Budova má číslo 21, což znamená, že jde 
o druhou budovu továrny od východu a první 
od jihu. Mrakodrap má 17 pater, v tom nejvyš-
ším jsou ale technické prostory, které jsou 
veřejnosti nepřístupné. Podívat se můžete na 
terasu v 16. patře, odkud je krásný výhled na 
město a je tam i kavárna. Součástí terasy jsou 
i dalekohledy a bronzový model města Zlína. 
Za návštěvu stojí rozhodně i 8. patro, které je  
v původním stavu, a Expozice ve 2. patře, 
odkud můžete nahlédnout do historického 
Baťova výtahu. Tím se můžete po domluvě  
i projet. Skupinové prohlídky je možné domlu-
vit na tel.: 573 032 111. Baťův mrakodrap 
můžete navštívit denně od 8 do 21 hodin.⬛ 

Více informací o odboru Kancelář ředitelky 
a kontakty na jednotlivé pracovníky

 najdete na www.kr-zlinsky.cz

Odbor Kancelář ředitelky 
Adéla Čuříková
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Luštěte a vyhrajte s Magazínem21

Věděli jste, že...
Jan Vandík

… lidé obývající pasekářskou osadu na Ploštině byli krutě zavraž-
děni na samém sklonku války, 19. dubna 1945, kdy nacistické 
komando vypálilo celou osadu a v plamenech našlo smrt čtyři-
advacet lidí nejen z Ploštiny, ale i z dalších šesti okolních obcí? 
Další čtyři byli zabiti cestou, kudy německé jednotky projížděly. 
V následujících dnech se opakovaly podobné akty nenávistné 
msty také na bezbranných obyvatelích Prlova, Vařákových pa-
sek a Juříčkova mlýna. Popravy probíhaly ve Vizovicích i na Bře-
zině u Valašských Klobouk. Jen se štěstím unikla podobnému 
osudu Loučka. Také o těchto místech vypráví nová expozice na 
Ploštině.

V minulém čísle tajenka zněla „Kniha vždy potěší“. Z úspěšných řešitelů byli vylosováni výherci, kteří se mohou těšit na knihu „Hrady Zlínského kraje“. Jsou 
jimi Marie Mikulcová z Velkých Karlovic, Božena Navrátilová z Pornic a Hana Trnková z Krhova. Gratulujeme! Tentokrát tajenka prozradí, co může vyhrát ten, 
kdo nám vyluštěnou křížovku se svou adresou a telefonickým kontaktem doručí do 10. dubna na adresu: Oddělení komunikace a vnějších vztahů, Krajský úřad, 
tř. T. Bati 21, Zlín, 761 90, na obálku pište KŘÍŽOVKA; nebo e-mailem na: Magazin21@kr-zlinsky.cz.

3

49

3 6

2

4

7 5

59

8 4

9 2

1

9

8 4

86 4

7

51

5 8

76

19



Obrazem / M21

Magazín21 – Informace ze Zlínského kraje. Periodický tisk územního samosprávného celku. Vychází 12x ročně. Vydavatel: Zlínský kraj, tř. Tomáše Bati 21, 761 90 
Zlín. IČO: 70891320. Náklad: 260 000 kusů. Kontakt: Lenka Sedláková, vedoucí oddělení komunikace a vnějších vztahů (redakce@kr-zlinsky.cz, tel.: 577 043 165). 

Editor: Jan Vandík. Redakce: Adéla Čuříková, Vladimír Dostálek, Soňa Ličková, Renáta Sikorová. Grafický design: Kristýna Londinová. Registrace Ministerstva kultury: 
MK ČR E 23684. Internetové stránky magazínu: www.magazin21.cz. Datum vydání: 1. duben 2023. Neprodejné. 

Distribuce: Česká pošta, s.p.

Poblahopřát paní Marii Chytilové, která se koncem února dožila 
101 let, přišla do Domova pro seniory Burešov ve Zlíně statutární 
náměstkyně hejtmana Hana Ančincová. Oslavenkyni předala 
kytici, dárkový koš a v srdečné náladě s ní krátce pobesedovala. 

Baťův mrakodrap se 28. února stal dějištěm slavnostní ceremonie. Při té obdrželo 70 studentů z 9 škol ze Zlínského 
kraje bronzové a stříbrné certifikáty Mezinárodní ceny vévody z Edinburghu (DofE) za to, že se po dobu 6 až 12 měsíců 
věnovali dobrovolnictví, sportu a absolvovali několikadenní expedici v přírodě. 

Zahřát po těle, ale i u srdce. To byl smysl výzvy Na vlně Zlínského 
kraje, kterou zorganizoval krajský úřad. Zadání pro zájemce bylo 
jednoduché – uplést vlněné čtverce o rozměru 20 x 20 centimetrů. 
Z těch budou vyrobeny deky, které udělají radost seniorům ve 
vybraných pobytových zařízeních.

Členové rad statutárního města Zlína a Zlínského kraje otevřeli ve středu 22. února na půdě 
magistrátu debatu o důležitých projektech, na nichž se společně podílí. Ve dvouhodinové 
rozpravě se zaměřili na oblast dopravy, kulturní a památkové péče a sociálních služeb.



Magazín21 vás zve
Adéla Čuříková

LITERÁRNÍ JARO
duben / Zlín

Literární jaro v Krajské knihovně F. Bar-
toše je věnované audioknihám. Vydejte 
se na setkání s herci Janou Strykovou 
(3. 4.), Dušanem Sitkem (13. 4.) nebo 
spisovateli Klárou Smolíkovou a Luká-
šem Vavrečkou (5. 4.). Dozvíte se, co  
o audioknihách říkají herci, kteří je načí-
tají, i samotní autoři. 

Více na  www.kfbz.cz

CULTUREA
12. 4. / Zlín

V kavárně 14I15 BAŤOVA INSTITUTU 
se uskuteční kulturně cestovatelský 
festival, který vás zavede do Dánska  
a Bhútánu. Dozvíte se spoustu zajíma-
vostí o obou zemích, tradicích i gast-
ronomii. 

Více na  www.culturea.cz

KARPATSKÉ ROUBENKY
duben / zámek Lešná u Val. Meziříčí
Jak se bydlelo na Valašsku v minulých 
stoletích, ukazuje výstava v zámku 
Lešná, kde se můžete taky dozvědět 
více o tradiční technice zdobení kras-
lic. Zámek nabízí i krásné velikonoční 
aranžmá a další akce. 

Více na  www.muzeumvalassko.cz

DEN ZEMĚ V KOVOZOO
22. 4. / Staré Město
Ekoolympiáda, bagrová show, kouzel-
ník Jirka Hadaš, koncerty, mobilní pla-
netárium, malování na obličej – to jsou 
jen některé z programových lákadel 
oslav Dne Země v jedinečné kovové 
zoo. Pestrý program vás čeká od 10 do 
18 hod. 

Více na  www.kovozoo.cz 

MAKER FAIRE
15.–16. 4. / Zlín
Maker Faire je festival plný worksho-
pů a interaktivních aktivit, který slibu-
je chytrou zábavu pro celou rodinu.  
V prostoru Galerie 61 v baťovském 
areálu se seznámíte s elektronickými 
a technologickými vychytávkami, de-
signem, 3D tiskem, řemesly i roboty  
a dalšími zajímavostmi. 

Více na   www.makerfaire.cz/zlin

ZNOVUZROZENÍ 
V GOBELÍNU
do 23. 4. / Praha
V Císařské konírně na Pražském hra-
dě můžete obdivovat 11 rozměrných 
gobelínů utkaných podle děl Josefa 
Čapka, Mikuláše Medka, Karla Mali-
cha, Jiřího Sopka a Petra Nikla. Výstava 
představuje tvorbu Moravské gobelí-
nové manufaktury, která ve Valašském 
Meziříčí pokračuje ve více než stoleté 
tradici tkaní tapiserií. 

Více na  www.hrad.cz/cs/kultura-na-hrade

VELIKONOČNÍ 
JARMARK
5. 4. / Zlín

Ve 3. etáži Baťova mrakodrapu může-
te mezi 11 až 17 hod. nakoupit drobné 
velikonoční dárky a dekorace od orga-
nizací sociálních služeb a sociálních 
podniků ze Zlínského kraje. Nákupem 
podpoříte danou organizaci, její klienty 
a pracovníky. 

SVĚT KOSTIČEK
do května / Vsetín

Tradiční české stavebnice CHEVA 
si mohou děti užít na zámku Vsetín. 
Součástí výstavy, kterou připravilo Mu-
zeum regionu Valašsko ve spolupráci  
s  autorem modelů, sběratelem a vel-
kým patriotem Petrem Šimrem, je  
i komfortně vybavená herna. 

Více na   www.muzeumvalassko.cz 

MUZEUM 
V PŘÍRODĚ RYMICE
duben / Rymice u Holešova

V dubnu se veřejnosti opět otevřou 
objekty Muzea Kroměřížska v Rymi-
cích. O víkendech si můžete mezi 9 až 
17 hod. prohlédnout chaloupky s doš-
kovými střechami i zrekonstruovaný 
areál Hospodářského dvora, ve kterém 
najdete tematickou expozici Od kvás-
ku ke klásku. 

Více na  www.muzeum-km.cz

VELIKONOCE 
NA VALAŠSKU
8.–10. 4. / Rožnov pod Radhoštěm

Valašské muzeum v přírodě nabídne 
třídenní program plný velikonočních  
a jarních zvyků, ve kterém nebudou 
chybět vystoupení cimbálové muziky, 
folklorních souborů a samozřejmostí 
je i bohatá nabídka velikonočního zbo-
ží a pletení pomlázek. 

Více na   www.nmvp.cz/roznov

FILHARMONIE 
BOHUSLAVA MARTINŮ
duben / Zlín

V souboji klavírů se utkají Ondřej Gre-
gor Brzobohatý a Ondřej Brousek, kteří 
se propojí se zlínskou filharmonií 12. 
dubna. V Kongresovém centru ve Zlíně 
dále vystoupí 18. dubna mezzosopra-
nistka Markéta Cukrová a 23. dubna si 
můžete užít písně dvojice Uhlíř/Svěrák 
v podání Dětské opery Praha a zlín-
ských filharmoniků. 

Více na  www.filharmonie-zlin.cz

BARCAMP
22. 4. / Zlín

Podnikatelské trendy a nové příleži-
tosti přiblíží konference Zlínský Bar-
camp, která se uskuteční na Fakultě 
managementu a ekonomiky UTB ve 
Zlíně. O své myšlenky a pohled na pod-
nikání se podělí řada úspěšných byz-
nysmenů. 

Více na  www.zlinsky-barcamp.cz 


